
پرسش ۳۵۲: حکم ژلاتین و قضای نماز 

الـسؤال/ ٣٥٢: مـا ھـو حـكم الـجیلاتـین؟ وخـاصـة إن بـعض الـمضادات الـحیویـة 
والأدویة والحلویات یدخل من ضمن مكوناتھا. 

حکم ژلاتین چیست؟ خـصوصـاً بـا تـوجـه بـه این که این مـاده یکی از تـرکیبات بـرخی 
آنتی بیوتیک ها و داروها و شیرینی جات است. 

ھـناك الـكثیریـن مـمن فـي ذمـمھم صـیام الـقضاء أو إفـطار الـعمد لـسنوات مـن 
رمـضان الـمبارك، وكـذلـك صـلوات الـقضاء وقـد نـدمـوا وتـابـوا ولـكن بـعضھم كـبر فـي 
الـعمر ولـم یـؤد ولـو جـزء قـلیل مـما عـلیھ، وصـحتھ لا تـساعـده، فـماذا یـفعل؟ وإن كـان 
ھـو الـولـد الأكـبر وأبـوه لـم یـكن مـصلیاً ولا یـصوم رمـضان وتـاب الأب ومـات فـكیف 

یعمل ھذا الابن وھو بذمتھ صلوات وصیام؟ 
المرسلة: زینب / الأمارات 

بسیارنـد کسانی که نـماز قـضا بـر ذمـه دارنـد یا عـمداً چـند سـال، مـاه مـبارک رمـضان را 
افـطار و روزه خـواری کرده انـد و بـه همین صـورت نـماز قـضا بـر گـردن دارنـد و اکنون پشیمان 
و تـائـب شـده انـد؛ ولی بـرخی از این افـراد پـا بـه سـن گـذاشـته و از آن چـه بـر عهـده دارد، فـقط 
بـخش کوچکی اش را ادا کرده انـد و اکنون وضعیت سـلامتی این افـراد مـساعـد نیست. 
آنـها چـه کنند؟ اگـر کسی پسـر بـزرگ بـاشـد و پـدرش نـمازخـوان نـبوده و در رمـضان روزه 
نـگرفـته و پـدر تـوبـه کرده و فـوت نـموده بـاشـد، این پسـر که نـماز و روز بـر ذمـه دارد چـه بـاید 

انجام دهد؟ 
فرستنده: زینب - امارات 

الجواب: بسم الله الرحمن الرحیم 



والحــمد s رب الــعالــمین، وصــلى الله عــلى محــمد وآل محــمد الأئــمة 
والمھدیین وسلم تسلیماً. 

ج س١: الـجلاتـین الـمنتج مـن الـحیوان لا إشـكال فـي أكـلھ واسـتعمالـھ فـي 
الأدویـة والأطـعمة، سـواء كـان مـنتجاً مـن حـیوان مـذكـى أم غـیر مـذكـى، یحـل 

أكلھ أم لا یحل. 
پاسخ: بسم الله الرحمن الرحیم 

و الحـمد لـله رب الـعالمین، و صلی الـله علی محـمد و آل محـمد الائـمة و المهـدیین و 
سلم تسلیماً. 

پـاسـخ سـؤال ۱: مـصرف و خـوردن ژلاتینِ گـرفـته شـده از حیوان، در دارو و خـوراکی 
بـدون اشکال اسـت، خـواه این حیوان بـه طـور شـرعی ذبـح شـده بـاشـد و خـواه نشـده بـاشـد، 

خواه خوردنش حلال باشد خواه نباشد. 

ج س٢: وفـقكم الله ھـذه الأمـور كـلھا قـد بـینتھا فـي الشـرائـع والـمفروض 
أن یـتصدى لـھا الـمؤمـنون والـمؤمـنات مـمن لـدیـھم الـقدرة عـلى بـیانـھا لـبقیة 
الـمؤمـنین، وبـالنسـبة لـسؤالـك فـإن الله لا یـكلف نـفساً إلا وسـعھا، فـمن لا یـقدر 
عـلى الـصیام ولا الـقضاء یـدفـع الـفدیـة، ومـن یـریـد أن یـقضي الـصلاة عـنھ 

وعن والدیھ فقد یسر الله لكم لیلة القدر لمن أدركھا وفي ذمتھ قضاء. 
پـاسـخ سـؤال ۲: خـداونـد شـما را تـوفیق دهـد. مـن هـمه ی این مـوارد را در کتاب شـرایع 
تـوضیح داده ام و بـاید آن دسـته از بـرادران و خـواهـران مـؤمـن که تـوانـایی دارنـد، آن را بـرای 
دیگر مـؤمـنان بیان کنند و شـرح دهـند. در خـصوص سـؤال شـما، خـدا هیچ کس را جـز بـه 
انـدازه ی طـاقـتش تکلیف نمی کند. کسی که نمی تـوانـد روزه بگیرد یا قـضای روزه بـه جـا 
آورد، فـدیه بـدهـد. خـداونـد بـرای کسی که می خـواهـد از طـرف خـودش یا والـدینش نـماز قـضا 
بـخوانـد، شـب قـدر را بـرای شـما آسـان گـردانیده اسـت؛ بـرای کسی که آن را درک کرده و 

قضا بر ذمه دارد. 



وبـالنسـبة لـقضاء الـصلاة فـالـقضاء فـي لـیلة ثـلاث وعشـریـن مـن رمـضان 
یـعدل ألـف شھـر، فـلو كـان فـي ذمـة شـخص مـثلاً سـنة قـضاء أو عشـر سـنین 
أو حـتى ألـف شھـر یـكفیھ قـضاء یـوم واحـد فـي لـیلة الـقدر. والسـلام عـلیكم 

ورحمة الله وبركاتھ. 
أحمد الحسن - شوال/ ١٤٣٠ ھـ ق 

در خـصوص نـماز قـضا، خـوانـدن نـماز قـضا در شـب بیست و سـوم مـاه رمـضان بـرابـر بـا 
هـزار مـاه اسـت؛ بـنابـراین اگـر شخصی مـثلاً یک سـال یا ده سـال یا حتی هـزار مـاه نـماز 
قـضا بـر گـردن دارد، نـماز قـضای یک روز در شـب قـدر او را کفایت می کند. والسـلام علیکم 

و رحمة الله و برکاته. 
احمد الحسن - شوال ۱۴۳۰ هـ.ق 
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